



Newsletter 1/2014



News from Freie Universität Berlin Cairo Office

Dear colleagues and friends,

We are pleased to present you the first edition 2014 of our newsletter in a new form. As usual it contains news about Freie Universität Berlin, information on cooperation projects with our Egyptian and Middle Eastern partner universities, study and scholarship opportunities and current events at our office. For continuous updates please visit our [website](#) or follow us on our [Facebook page](#). We hope you enjoy the newsletter and are happy to receive your feedback.

Liebe Kolleginnen und Kollegen, liebe Freunde,

wir freuen uns, Ihnen die erste Ausgabe 2014 unseres Newsletters in einer neuen Form präsentieren zu können. Wie üblich informieren wir Sie über Neuigkeiten aus der Freien Universität, Kooperationsprojekte mit unseren Partnern in Ägypten und Nahost, Studienmöglichkeiten und Stipendienangebote sowie Veranstaltungen unseres Büros. Wir freuen uns über Ihre Anregungen und Kommentare

Best wishes / Beste Grüße,
Dr. Florian Kohstall & Eman El-Mokadem

Content:

Special Counselling Event for PhD Candidates "Get your PhD in Germany"

New Network in Communication Studies

Studying the Impact of Climate Change in Cairo and three other Megacities

DWZ hosts the first Falling Walls Lab in the Middle East

Cairo Talks on Transformation and Change (CTTC) now on YouTube

Register at SynEgy and connect with Researchers from your Field

QS Subject Ranking in 2014: Freie Universität Berlin among World's 200 Best Universities

Point 2015 – 20 Incoming Postdoc Fellowships of Dahlem Research School

Special program "Islam, the modern national state and transnational movements"

Upcoming Events / Veranstaltungen:

- 4 June at 5 p.m.: Falling Walls Lab Cairo 2014
- 16 June from 2 p.m.: "Get Your PhD in Germany": Special Counselling Event for Egyptian PhD Candidates
- 17 June at 7 p.m.: Cairo Talks on Transformation and Change (CTTC) on Higher Education Reform in Egypt

All events take place at the German Science Center, 11 Sh. Salah Ayoub, Zamalek

“Get your PhD in Germany”**Special Counselling Event for PhD Candidates**

In cooperation with DAAD and the German Science Center, the Cairo Offices of Freie Universität Berlin, TU Berlin, TU München and Universität Marburg hold a Special Counselling Event for Egyptian PhD Candidates on 16 June at 2 p.m. at DWZ. The four universities will present opportunities for individual and structured PhD programs and will present open positions for PhD candidates. Professors from all four universities will offer special counselling hours to discuss research topics with the candidates. Registration for the event is mandatory and will open on 30 May on www.dwz-kairo.de. [PhD openings at Freie Universität](#) are listed here. Follow us on [Facebook](#) to stay updated.

New Network in Communication Studies

“Communication in Transformation – Transforming Communication Studies” is a project funded by the German Academic Exchange Service and coordinated by Prof. Dr. Carola Richter, professor at Freie Universität Berlin. The project consists of a network of communication studies scholars of the most relevant institutes in seven Arab countries and the Institute of Communication Studies at Freie Universität Berlin. The aim of this network is to establish a scientific exchange, founded on regional expertise which allows understanding media change and transformation of communicative practices in their specific local context. In addition to the scientific part, it aims to actively include media change in teaching. [Read more ->](#)

Promotionsmöglichkeiten in Deutschland**Spezialberatung für ägyptische Doktoranden**

Gemeinsam mit dem DAAD und dem DWZ veranstalten die vier Verbindungsbüros von FU Berlin, TU Berlin, TU München und Universität Marburg am 16. Juni ab 14 Uhr eine Spezialberatung für ägyptische Doktoranden im DWZ. Die vier Universitäten informieren über individuelle und strukturierte Promotionsprogramme und präsentieren speziell für ägyptische Kandidaten ausgeschriebene Promotionsplätze. Außerdem bieten Professoren eine Spezialberatung für die von ihnen [ausgeschriebene Stellen](#) an. Die ägyptischen Kandidaten können sich über www.dwz-kairo.de ab 30. Mai für die Veranstaltung registrieren. Aktuelle Informationen finden Sie auf unserer [Facebook](#) Seite.

Ein neues Netzwerk in der Kommunikationswissenschaft

“Communication in Transformation - Transforming Communication Studies” ist ein vom DAAD gefördertes Projekt unter der Leitung von Dr. Carola Richter, Professorin an der Freien Universität Berlin. Das Projekt besteht aus einem Netzwerk von Kommunikationswissenschaftler/-innen aus den wichtigsten Instituten in sieben arabischen Ländern und dem Institut für Kommunikationswissenschaft an der Freien Universität Berlin. Ziel dieses Projektes ist es, einen wissenschaftlichen Austausch zu etablieren, der auf regionaler Expertise beruht. Damit sollen die aktuellen Veränderungen in der Medienlandschaft und der Wandel von Kommunikationspraktiken in ihren spezifischen lokalen Kontexten untersucht werden. [Mehr dazu ->](#)

Studying the Impact of Climate Change in Cairo and three other Megacities

A team of scientists from four countries including Prof. Dr. Sahar Sodoudi and Dr. Ines Langer from the Department of Meteorology at Freie Universität Berlin study the impact of climate change in Berlin, Cairo, Istanbul and Nairobi. The project that combines regional knowledge and state-of-the-art research is funded by the EU ERAfrica program. After consulting with urban planners and other local stakeholders, the researchers are developing recommendations for how these megacities could improve the quality of life for their residents.

[Read more ->](#)

DWZ hosts the first Falling Walls Lab in the Middle East

The Falling Walls Lab is a new challenging, inspiring and interdisciplinary format for young bright minds. It offers the opportunity to excellent young academics and professionals to present their outstanding ideas, research projects and initiative in 3 minutes. The Falling Walls Lab Finale is held each year in Berlin on 8 November. A hundred participants take part in the finale, including the winners of the international Labs. The [Falling Walls Lab Cairo](#) will be hosted by the German Science Centre Cairo (DWZ) on 4 June 2014 at 5 p.m.

Cairo Talks on Transformation and Change (CTTC) now on YouTube

CTTC are an Egyptian-German Series of Debate jointly organized by the Cairo Offices of Freie Universität Berlin, the German Academic Exchange Service and Orient-Institut Beirut. The 12th, 13th and 14th edition on "[It's the Economy, stupid!: How political conflict affects economic development](#)", "[Love, life and law](#)" the future of family politics in Egypt and Tunisia" and "[Caring for the Poor? Redistribution and social policies in Egypt and the Middle East](#)" are now in full length available on YouTube.

Untersuchung der Folgen des Klimawandels in Kairo und drei anderen Megacities

Wissenschaftler aus vier Ländern, darunter Prof. Dr. Sahar Sodoudi und Dr. Ines Langer aus dem Institut für Meteorologie der Freien Universität Berlin erforschen die Folgen des Klimawandels in Berlin, Kairo, Istanbul und Nairobi. Das vom EU-Projekt ERAfrica geförderte Vorhaben kombiniert regionales Wissen und moderne Untersuchungsmethoden. Durch Gespräche mit Stadtplanern und anderen Akteuren vor Ort entwickeln die Wissenschaftler Empfehlungen, wie die vier Großstädte lebenswerter gestaltet werden können. [Lesen Sie mehr->](#)

DWZ veranstaltet das erste Falling Walls Lab im Nahen Osten

Das Falling Walls Lab ist ein neues interdisziplinäres Format zur Förderung von Forschungsideen und innovativen Projekten. Es bietet jungen Wissenschaftlern und Experten die Möglichkeit, ihre Ideen, Forschungsprojekte und Initiativen in drei Minuten zu präsentieren. Das Falling Walls Lab Finale findet jedes Jahr am 8. November in Berlin unter Beteiligung aller Sieger der internationalen Labs statt. Das [Falling Walls Lab Kairo](#) wird am 4. Juni 2014 um 17 Uhr erstmals vom Deutschen Wissenschaftszentrum Kairo (DWZ) ausgerichtet.

Cairo Talks on Transformation and Change (CTTC) jetzt auf YouTube

CTTC ist eine ägyptisch-deutsche Diskussionsreihe, die gemeinsam vom Verbindungsbüro Kairo der Freie Universität Berlin, dem Deutschen Akademischen Austausch Dienst und dem Orient-Institut Beirut organisiert wird. Der 12. CTTC "[It's the Economy, stupid!: How political conflict affects economic development](#)", der 13. CTTC "[Love, life and law](#)" und der 14. CTTC "[Caring for the Poor? Redistribution and social policies in Egypt and the Middle East](#)" sind ab sofort in voller Länge auf

The next CTTC on Higher Education Reform in Egypt is scheduled for 17 June at 7 p.m. at the German Science Center.

Register at SynEgy and connect with Researchers from your Field

SynEGY offers a social networking service which enables its users, including scientists and researchers, to create academic profile pages and to connect with other users with similar research interests particularly from Egypt and Germany but also from around the world. The main objective of this online service is to promote opportunities to cooperate in science and research to achieve innovation. Join SynEGY through our website: www.dwz-kairo.de



QS Subject Ranking in 2014: Freie Universität Berlin among World's 200 Best Universities in 21 Subjects

QS World University Rankings by Subject, a prestigious university ranking website, places Freie Universität Berlin among the best 200 universities worldwide in 21 of 30 subjects considered. In the latest QS Subject Ranking, Freie Universität is among the top 50 universities in the world in four subjects – history (ranking 14th worldwide), modern languages (31), sociology (34), and philosophy (37). Moreover, in History, Freie Universität Berlin was ranked higher than any other German university. [The QS Rankings by Subject online](http://www.qs.com).

YouTube verfügbar. Der nächste CTTC findet am 17. Juni um 19.00 Uhr zum Thema "Higher Education Reform in Egypt" im DWZ statt.



SynEGY– Eine neue Plattform für Forschungskooperation

SynEGY bietet Wissenschaftlern und Forscher aus Deutschland und Ägypten die Möglichkeit sich untereinander besser zu vernetzen und gemeinsame Forschungsinteressen zu identifizieren. Auf der interaktiven Plattform können Mitglieder ihr Profil und ihre Publikation einstellen. Wichtigstes Ziel des Online-Dienstes ist es, die Forschungsinteressen von Wissenschaftler besser kennen zu lernen, um dadurch die Zusammenarbeit zwischen beiden Ländern zu erleichtern. Das Portal ist offen für Wissenschaftler aller Fachrichtungen. Melden Sie sich jetzt über die Webseite des DWZ bei SynEGY an: www.dwz-kairo.de

QS-Ranking 2014 nach Fächern: Freie Universität Berlin wird in 21 Fächern unter den besten 200 weltweit gelistet

Das renommierte QS World University Ranking nach Fächern sieht die Freie Universität Berlin in 21 von 30 betrachteten Fächern unter den besten 200 weltweit. In vier Fächern – Geschichte (Platz 14 weltweit), Moderne Sprachen (31), Soziologie (34) und Philosophie (37) – gelangte die Freie Universität unter die besten 50 weltweit, wie QS weiter mitteilte. Im Fach Geschichte war keine deutsche Hochschule besser gelistet als die Freie Universität. [Die Rangliste im Internet](http://www.qs.com).

Point 2015 – 20 Incoming Postdoc Fellowships of Dahlem Research School

The Dahlem Research School's Postdoc Fellowship Program – co-financed by the German Excellence Initiative and the Marie Curie Program of the European Commission – provides funding for outstanding post-doctoral researchers of all nationalities and disciplines to conduct their own research project at Freie Universität Berlin. The aim of the Postdoc Fellowship program is to support highly-qualified postdoctoral researchers who are outstanding in their field and to integrate them into one of the university's research groups in an early phase of their career. The DRS Postdoc Fellowship program offers 20 fellowships for 18 months starting in January 2015. The deadline for application is 4 July 2014. [See the Call ->](#)

Special program "Islam, the modern national state and transnational movements"

This program targets researchers who study the developments of political movements in the Islamic world at the national and/ or transnational level. The program encourages projects in history, religious, cultural and political science studies. The aim of these projects is to create different, but also qualified political and public discussions. The application period ends on **27 June 2014**.

[Read more ->](#)

POINT 2015 – 20 Postdoc Stipendien der Dahlem Research School

Das Postdoc-Stipendienprogramm der Dahlem Research School wird finanziert aus Mitteln der Exzellenzinitiative und des Marie Curie Programms der Europäischen Union. Es ermöglicht es exzellenten Nachwuchsforschern aller Länder und Disziplinen ihr eigenes Forschungsprojekt in Berlin durchzuführen. Ziel ist es diese Forscher schon zu einem frühen Zeitpunkt in die Forschungsgruppen der Universität zu integrieren. Insgesamt sind 20 Stipendien mit einer Laufzeit von 18 Monaten ausgeschrieben. Das Programm beginnt im Januar 2015. Bewerbungsschluss ist am 4 Juli 2014. [Zur Ausschreibung ->](#)

Sonderprogramm »Islam, moderner Nationalstaat und transnationale Bewegungen«

Das Sonderprogramm richtet sich an Forscherinnen und Forscher, die mit Blick auf gegenwärtige Entwicklungen die Entstehung politischer Bewegungen in der islamischen Welt auf nationaler und/oder transnationaler Ebene untersuchen. Angeregt und gefördert werden historische Studien sowie religions-, kultur- oder politikwissenschaftliche Projekte. Ergebnisse der Projekte sollen einen Beitrag zu differenzierenden und qualifizierten Diskussionen in Öffentlichkeit und Politik leisten können. Die Antragsfrist endet am **27. Juni 2014**. [Lesen Sie mehr->](#)

Das Verbindungsbüro Kairo der Freien Universität Berlin/ Freie Universität Berlin Cairo Office

The liaison office in Cairo was opened in 2010. It aims to increase academic and scientific cooperation between Freie Universität Berlin and universities and research centers in Egypt and the Middle East. In our Cairo office, located at the German Science Center (DWZ), we will inform you about opportunities to study and research at the Freie Universität, as well as our joint projects with partners in Egypt and North Africa and provide you with information on funding opportunities. More about the Cairo Office: www.fu-berlin.de/en/sites/cairo

Das Verbindungsbüro in Kairo wurde 2010 eröffnet. Es soll den Studierendenaustausch und die wissenschaftliche Zusammenarbeit zwischen der Freien Universität und den Universitäten und Forschungszentren in Ägypten und Nahost stärken. In unserem Büro im Deutschen Wissenschaftszentrum (DWZ) informieren wir Sie über Studienmöglichkeiten und Forschung an der Freien Universität, unsere gemeinsamen Projekte mit Partnern in Ägypten und Nordafrika und stellen Ihnen Fördermöglichkeiten vor. Mehr über das Verbindungsbüro Kairo: www.fu-berlin.de/cairo

If you would like to unsubscribe to our newsletter, please send us an email to: cairo@zedat.fu-berlin.de

Wenn Sie den Newsletter nicht mehr erhalten möchten, senden Sie uns bitte eine Email: cairo@zedat.fu-berlin.de



Dr. Florian Kohstall
Leiter/ Director
(PhD Counselling, Research and
University Cooperation)



Eman El-Mokadem
Projektassistentin/ Project Assistant
(B.A. & M.A. Counselling)

Office hours Monday - Wednesday,
10:00 a.m.-12:00 p.m. or by appointment

Address 11, Salah Ayoub Street
11211 Zamalek, Cairo, Egypt

Tel.: +20 22 73 62 923

E-Mail cairo@zedat.fu-berlin.de

Homepage www.fu-berlin.de/cairo



**FOLLOW US
ON FACEBOOK**